
 

 
DR. SASMIT PATRA (Odisha): Sir, I too associate myself with the matter raised by 
the hon. Member. 
 
SHRI PARTAP SINGH BAJWA (Punjab): Sir, I too associate myself with the matter 
raised by the hon. Member.  

 
Need to release of a postal stamp in the honour of Raja Bahadur Venkata Rama 

Reddy on the occasion of his 150th birthday celebrations 
 
SHRI K.R. SURESH REDDY (Telangana):  Mr. Chairman, Sir, as the States of 
Andhra Pradesh & Telangana and the rest of the country gear up to celebrate the 
150th birthday celebrations of Raja Bahadur Venkata Rama Reddy, I request the 
Government of India to release a postal stamp in his honour.  You may be well aware 
of Raja Bahadur's contribution, especially in the field of girls' education.  
  Mr. Chairman, Sir, Beti Bachao Beti Padhao, the programme which was 
started by the Government of India, very rightly so, was initiated by Raja Bahadur 
Venkata Rama Reddy almost 80-85 years ago.  At a time when girls did not have 
access to minimum education or the minimum amenities, he enlightened the society 
on the need to educate the girl children.  So, keeping this in mind, it would be very 
appropriate if the Government of India honours this great soul of our country.  Regular 
representations have been made to the Government of India to release the stamp.  It 
was referred to the Philatelic Advisory Committee by the Government of India.  I 
request them to expedite the matter, as it would be very appropriate for the stamp to 
be released this year to honour him.  If this year passes, then the next important 
occasion would be only after 25 years, that is, his 175th birth anniversary.  He has 
been honoured internationally as well.  The Edinburgh Gazette, in 1931, published his 
contributions to the society.  The Government of Telangana has started a syllabus 
about his life for Intermediate classes. Keeping all this in view, I would request the 
Government of India to kindly release the stamp in honour of Raja Bahadur Venkata 
Rama Reddy. Thank you, Sir. 

 
SHRI SUBHASH CHANDRA SINGH (Odisha):  Sir, I associate myself with the matter 
raised by the hon. Member. 
 
DR. SASMIT PATRA (Odisha): Sir, I too associate myself with the matter raised by 
the hon. Member. 
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SHRI BHASKAR RAO NEKKANTI (Odisha): Sir, I too associate myself with the matter 
raised by the hon. Member. 
 
SHRI KANAKAMEDALA RAVINDRA KUMAR (Andhra Pradesh): Sir, I too associate 
myself with the matter raised by the hon. Member. 
 
DR. BANDA PRAKASH (Telangana): Sir, I too associate myself with the matter 
raised by the hon. Member. 
 
SHRI B. LINGAIAH YADAV (Telangana): Sir, I too associate myself with the matter 
raised by the hon. Member. 
 
MR. CHAIRMAN:  Ravi Shankarji, please take note and do whatever is possible.  He 
is a great personality. Now, Shri Brijlal. 

 
Need for development of Kapilvastu, the birth place of Gautam Buddha 

 
Ǜी बृजलाल (उǄर Ģदेश) : चेयरमनै सर, मȅ आपके माध्यम से सरकार का ध्यान किपलवÎतु, जो 
िसǉाथर्नगर िजले मȂ िÎथत है, के िवकास की तरफ आकिर्षत करना चाहता हँू। मान्यवर, भारत-
नेपाल सीमा पर कुछ खण्डहर थे। सâ 1972 मȂ पुरातत्व िवभाग ǎारा उनकी खुदाई की गई थी और 
वहा ँपर एक Îतूप और महाराज शुǉोदन का महल िमला था। सर, उस Îतूप मȂ भगवान बुǉ की 
अिÎथया ँ िमली थीं, जो िक इस समय भारत के सगंर्हालय मȂ रखी हुई हȅ। यह Îथान नेपाल के 
लुिंबनी से मातर् 15 िकलोमीटर की दूरी पर िÎथत है। यह Îथान बुǉ जन्मÎथली के रूप मȂ भी िसǉ 
हो चुका है। उǄर Ģदेश सरकार ने सâ 1988 मȂ इसे मूल िजले बÎती से हटाकर इसका नाम िजला 
िसǉाथर्नगर रखा और assembly constituency का नाम किपलवÎतु रखा। महोदय, मȅ आपके 
माध्यम से वहा ँिवकास की बात करना चाहता हँू, क्यȗिक वह खण्डहर हमारे िलए भगवान बुǉ का 
Ģसाद है, हमारा भाग्य है। भारत-नेपाल सीमा पर िÎथत िसǉाथर्नगर सबसे िपछड़ा िजला है। अगर 
उस िजले का डेवलपमȂट हो जाए, तो वहा ँलोगȗ को रोज़ी-रोज़गार िमलेगा। वहा ँ बुिǉÎट लोगȗ 
की बुǉ भगवान मȂ आÎथा है। वहा ँपूरे देश से लोग जाते हȅ, लेिकन वहा ँरुकने की कोई ËयवÎथा 
नहीं है। वहा ँपास मȂ ही ǛावÎती और कुशीनगर हȅ, उनका समुिचत िवकास भी हुआ है। सर, इन 
दोनȗ के बीच िÎथत किपलवÎतु Ģदेश के िलए, देश के िलए और िवशेषकर हम लोगȗ के िलए 
खजाना सािबत हुआ है। मȅ भी वहीं का रहने वाला हँू। इस Îथान का िवकास होना चािहए। वहा ँपर 
हवाई पƺी के िलए जगह छोड़ी गई है। वहा ँ िसǉाथर् िवÌविवǏालय की Îथापना भी हो चुकी है। 
सर, यह Îथान िवकिसत होना चािहए, क्यȗिक नेपाल मȂ जो लुिंबनी है, वहा ँभी रहने की जगह 
नहीं है। यह सबसे suitable जगह होगी। वहा ँबÎती मेन जगह है, जहा ँसे रेलवे लाइन पास होती 
है। वहा ँरेलव ेलाइन proposed है और अच्छी सड़क बन गई है। मȅ कहना चाहता हँू िक इस Îथान 
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